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Protokół Nr  9/15 
z posiedzenia Komisji Zdrowia, Oświaty, Kultury i Sportu w dniu 14 września  

2015 roku 
 

W posiedzeniu uczestniczyli radni – zgodnie z listą obecności oraz Pani Eugenia Pawłowska 
Skarbnik MiG, Pan Jacek Ostrowski oraz zaproszeni goście. 
 
Porządek obrad: 

1. Organizacja pracy szkół w roku szkolnym 2015/2016. 
2. Sprawozdania z wykonania planów finansowych szkół. 
3. Oświatowe potrzeby inwestycyjne i remontowe – wnioski do budżetu na 2015r. 
4. Regulamin wynagradzania nauczycieli. 
5. Turystyka w rejonie Masywu Ślęży (m.in. tablice informacyjne). 
6. Sprawy bieżące. 

 
Ad. 1 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska poprosiła kierownika referatu oświaty  
o przedstawienie zakresu zmian w arkuszach organizacyjnych szkół. Zapytała, czy zmiany są 
duże? 
Pan Jacek Ostrowski poinformował, że największe zmiany są w Szkole Podstawowej Nr 2, 
ponieważ Dyrektorem została Pani Anna Górniak, która była nauczycielem, a Pani Alicja 
Kamińska która po. Dyrektora została nauczycielem i wszystko trzeba było od początku 
poukładać. Dodał, że zmiany są korzystne dla budżetu, ponieważ planowano w SP 2 
utworzenie dwóch pierwszych klas, a ostatecznie okazało się, że będzie tylko jedna, ponieważ 
nie przekroczono progu 25 dzieci. Zaznaczył, że w miesiącu wrześniu zaczynają spływać 
orzeczenia o potrzebie nauczania specjalnego, a to się wiąże z dodatkowymi godzinami. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zapytała, czy udało się ulokować dwa 
oddziały klas I w SP w Rogowie Sobóckim? 
Pani Mariola Pilichowska Dyrektor SP w Rogowie Sobóckim odpowiedziała, że było 
ciężko ale się udało (dzieci przechodzą do sali, która aktualnie jest wolna). Poinformowała, że 
będzie pisała aneks dotyczący świetlicy w godzinach porannych, ponieważ dzieci 
przyjeżdżają już o godz. 7:20. Dodała, że podobna sytuacja jest z zerówką.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zapytała, czy nie można przesunąć 
dojazdu autobusu? 
Pani Mariola Pilichowska Dyrektor SP w Rogowie Sobóckim odpowiedziała, że udało jej 
się przesunąć jedynie o 5 minut. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zwracając się do Kierownika Referatu 
Oświaty powiedziała, że na jednej z sesji zadała pytanie czy na dodatkowe godziny w roku 
szkolnym 2015/2016 szkoły mają zapewnione finanse. Dodała, że nie otrzymała tej 
odpowiedzi i nadal na nią oczekuje. 
Pan Jacek Ostrowski powiedział, że Pani Helena Polanowska przedstawiała wcześniej 
radnym tabelkę dotyczącą tych godzin. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska odpowiedziała, że radni mają tabelę, ale 
chodzi jej o skutki finansowe ze względu na ilość godzin (904 tygodniowo).  Powiedziała, że 
zawsze arkusze organizacyjne szkoły były opiniowane przez radnych, a w tym roku 
pominięto ten etap.  
Radny Witold Nazimek powiedział, że arkusz organizacyjny szkoły nigdy nie był 
opiniowany przez Radę.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że pamięta jak przychodziła 
w tej sprawie do Rady i referowała ten temat. 



Radny Witold Nazimek odpowiedział, że na pewno nie.  
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedziała, że być może komisje wysłuchiwały 
jedynie informacji w tym temacie.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że w tym roku nie było 
nawet informacji 
Pani Mariola Pilichowska Dyrektor SP w Rogowie Sobóckim potwierdziła, że również 
chodziła na posiedzenia komisji w tej sprawie, ale nie pamięta, czy komisja opiniowała 
arkusze, czy jedynie się z nimi zapoznawała. 
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedziała, że inicjatywa powinna wyjść od 
Przewodniczącego Komisji, że członkowie komisji chcą się zapoznać z tymi informacjami. 
Dodała, że komisje na pewno nie analizowały zatrudnienia wynikającego z arkusza 
organizacyjnego.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że ją interesują tylko  
i wyłącznie godziny gminne.  
Pan Jacek Ostrowski powiedział, że od 2013r. scedowano na gminy obowiązek płacenia za 
lekcje religii w szkołach. Zapytał, czy rada podejmie decyzję, że nie płacimy za te godziny? 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że ilość tych godzin wynika 
z „ramówki”.  
Pan Jacek Ostrowski powiedział, że 1/3 godzin za które musi płacić samorząd to godziny 
świetlicowe. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że zgodnie z wykazem jaki 
dostała godzin świetlicowych jest 192. Dodała, że w SP 2 pojawił się np. podział klasy na 
grupy językowe w klasie, która nie przekracza 24 osoby (9 godzin).  
Pan Jacek Ostrowski powiedział, że grupy językowe żądzą się swoimi prawami. Zapytał, 
czy mowa o ostatecznym arkuszu? 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska odpowiedziała, że mówi o arkuszu, który 
otrzymała w czerwcu. 
Pan Jacek Ostrowski odpowiedział, że on uległ już zmianie ze względu na zmiany na 
stanowisku dyrektora. Dodał, że przyjrzy się jak wygląda sytuacja z grupą językową. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że nie jest to złośliwość z jej 
strony, ale budżet gminy jest ograniczony i rzetelnie podchodzi do materiału, który otrzymała.  
 
Ad. 2 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska poinformowała, że radni zapoznali się ze 
sprawozdaniami dyrektorów, które otrzymali na maila. Dodała, że analizując procentowe 
wykonanie chce powiedzieć, że prawie wszystkie placówki wykorzystały mniej niż 50% 
(jedynie SP 2 i SP Świątniki mają minimalne przekroczenie). Zapytała radnych czy mają 
jakieś pytania do tych sprawozdań? 
Ze względu na brak pytań Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedziała, że ten rok 
jest trudny ze względu na I klasy, bo wiązało się to z ogromnymi wydatkami, które były 
ponoszone dopiero w II półroczu. Dodała, że najprawdopodobniej szkoły świadome 
wydatków jakie czekają je na 1 września oszczędzały w I półroczu. Poinformowała, że tak jak 
co roku pod koniec września referat oświaty przygotuje przewidywane wykonanie budżetu do 
końca roku i wówczas będzie wiadomo, czy zaplanowane środki wystarczą.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska odwołując się do pisma Dyrektora 
ŚOKSiR w sprawie uwolnienia kwoty 150 tys. zaznaczyła, że w piśmie podano pozycje, które 
zostały już zrealizowane. Dodała, że koszt przeniesienia biblioteki jest dość wysoki, a wydaje 
jej się, że można było obniżyć te koszty wykorzystując pracowników gospodarczych lub 
pracowników samej biblioteki.  Powiedziała, że do transportu też można było wykorzystać 
samochód gminy, aby szukać oszczędności. Przypomniała, że na ostatniej komisji Dyrektor 
ŚOKSiR wspomniał, że do 15 sierpnia trzeba przenieść filię biblioteki z Rękowa. Zapytała jak 
odbywa się zamykanie takiej filii i czyja to powinna być decyzja? Dodała, że gdy rozmawiała 



z Sołtysem miejscowości Ręków dlaczego filia jest likwidowana to powiedziała jej, że  
o likwidacji dowiedziała się dopiero po fakcie.  
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG odpowiedziała, że Dyrektora.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zapytała, kto podejmuje decyzję  
o otwieraniu filii biblioteki? 
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG odpowiedziała, że o to trzeba już zapytać 
Dyrektora. Zaznaczyła, że frekwencja wypożyczania książek w Rękowie nie była porażająca.  
Pan Jacek Ostrowski powiedział, że oprócz bibliotek gminnych są również biblioteki szkole.  
 
Ad. 3 
Pani Mariola Pilichowska Dyrektor SP w Rogowie Sobóckim przypomniała o pilnej 
potrzebie adaptacji strychu w SP w Rogowie Sobóckim. Dodała, że zadanie to jest niezbędne 
nie ze względu na wygodę, ale zapewnienie podstawowych potrzeb dla uczniów i dla 
pracowników. Powiedziała, że brakuje miejsca na zajęcia dodatkowe i zajęcia 
kompensacyjne.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zapytała jaki jest koszt takiej adaptacji? 
Pani Mariola Pilichowska Dyrektor SP w Rogowie Sobóckim odpowiedziała, że 550 tys. 
Dodała, że dokumentacja jest u Pana Janusza Szajny. Powiedziała, że z demografii wynika, że 
przez 3 kolejne lata będzie po dwa oddziały klas I. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska poprosiła o złożeniu takiego wniosku  
z załącznikami, które będą stanowiły materiały od Pana Janusza Szajny.  
Radny Zbigniew Goldwasser powiedział, że jeżeli projekt już jest to nie widzi przeszkód, 
aby złożyć taki wniosek do budżetu.  
Radny Emil Pawlina zapytał jakie dodatkowe sale by doszły dzięki adaptacji? 
Pani Mariola Pilichowska Dyrektor SP w Rogowie Sobóckim odpowiedziała, że 
biblioteka, sala komputerowa oraz zyskaliby pomieszczenie dla logopedy, na zajęcia 
korekcyjno – kompensacyjne, pomieszczenie dla psychologa i pedagoga oraz miejsce spotkań 
z rodzicami.  
Radny Krzysztof Krzeszowski zapytał, czy schody również wchodzą w koszt 550 tys. i czy 
ewentualnie zadanie można etapować (np. schody na samym końcu)? 
Pani Mariola Pilichowska Dyrektor SP w Rogowie Sobóckim odpowiedziała, że schody 
wchodzą w ten koszt, ale bez schodów adaptacja nie zostanie odebrana.  
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedziała, że cenę i tak zweryfikuje przetarg, 
ponieważ gmina nie pokazuje oferentom kosztorysu.  
 
Komisja jednogłośnie poparła wniosek Dyrektora szkoły o zabezpieczeniu w budżecie na 
2016r. środków na adaptację strychu.  
 
Radny Witold Nazimek zapytał, co się stanie jeżeli z 27 dzieci w I klasach, które stanowią 
dwa oddziały w ciągu roku 5 dzieci zostanie przepisana do innej placówki? 
Pani Mariola Pilichowska Dyrektor SP w Rogowie Sobóckim powiedział, że w 
rozporządzeniu jest zapisane, że podział obowiązuje do zakończenia pierwszego etapu 
edukacyjnego czy do klasy III.  
Pani Ewa Żurawik Dyrektor SP w Świątnikach ponowiła wniosek o wymianę okien. 
Dodała, że w ubiegłym roku był on składany wraz z dokumentacją do Wojewódzkiego 
Konserwatora Zabytków i do Urzędu Marszałkowskiego. Zaznaczyła, że chcą powrócić do 
tego wniosku, ale potrzebny jest wkład własny. Poinformowała, że ze względu na ogromny 
teren szkoły w swoich planach chce ująć zakup kosiarki samojezdnej.  
Pani Mariola Pilichowska Dyrektor SP w Rogowie Sobóckim powiedziała, że w ubiegłym 
roku również pisała o taką kosiarkę. Dodała, że w okresie zimowym sprzęt ten można 
wykorzystać do odśnieżania.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zapytała członków komisji czy mają 



zastrzeżenia do wniosku Dyrektora SP w Świątnikach w sprawie wymiany okien? 
 
Nie zgłoszono uwag 
 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zapytała co z wymianą instalacji 
elektrycznej w SP Nr 2? 
Pan Jacek Ostrowski powiedział, że projekt jest, ale wiążą się jak zwykle z nim określone 
pieniądze. Powiedział, że potrzeby oświatowe są szersze niż te, które przedstawiły dwie Panie 
Dyrektor. Zaznaczył, że Rada musi ustosunkować się jakoś do zadania dotyczącego ciągu 
kuchennego w Przedszkolu. Dodał, że niedługo będzie czekał nas remont gimnazjum i hali 
sportowej, ponieważ obiekty nie są już nowe. Powiedział, że nie zazdrości radnym decyzji, 
które ich czekają.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zapytała czy przymierzano się do 
zmniejszenia powierzchni kuchni przy ul. Świdnickiej? Dodała, że w jej ocenie mogłaby być 
mniejsza, a to zmniejszy koszty. Zaznaczyła, że ostatni projekt zakładał wymianę mebli 
kuchennych, a większość z tych mebli jest w bardzo dobrym stanie. Powiedziała, że 
należałoby zweryfikować potrzeby tej stołówki. 
Pan Jacek Ostrowski powiedział, że Pani z sanepidu powiedziała, że jeżeli chodzi o meble 
to nie ma potrzeby ich wymiany. Dodał, że problemem w tym przedszkolu jest jeden korytarz 
na którym krzyżują się czyste i brudne rzeczy.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że pomieszczenie od ulicy 
jest teraz praktycznie niewykorzystywane i nawet Pani Elżbieta Hrab mówiła, że to 
pomieszczenie jest zbędne, a projekt je uwzględnia.  
Pan Jacek Ostrowski poinformował, że w Przedszkolu na ul. Słonecznej odpadają całe 
kawałki tynku. Dodał, że zrobiono zabezpieczenie w formie daszku, aby tynk na kogoś nie 
spadł, ale to rozwiązanie jest tymczasowe (szacowany koszt nowej elewacji to około  
100 tys. zł.) Jeszcze raz powiedział, że nie zazdrości radzie decyzji, które będzie musiała 
podjąć. 
Radny Zbigniew Goldwasser zwracając się do Pana Jacka Ostrowskiego powiedział, że nie 
powinien straszyć Rady, ponieważ nie jest ani Przewodniczącym Rady ani Przewodniczącym 
Komisji, a w chwili obecnej przeszedł do organu wykonawczego i powinien przedstawiać 
radnym konkretne wartości i liczby, a nie informacje z udziałem słów „chyba”, „wydaje mi 
się”, czy „prawdopodobnie”.  Zaznaczył, że Radni nie mają tego typu informacji na bieżąco  
i oczekują od pracowników urzędu informacji konkretnych i precyzyjnych. 
Pan Jacek Ostrowski poprosił o konkretne pytania. 
Radny Zbigniew Goldwasser powiedział, że dzisiaj przekazano informacje dotyczące ilości 
godzin świetlicy, a 190 do 900 godzin to nie jest 1/3 tak jak powiedziano. Powiedział, że nie 
ma co skupiać się na gimnazjum skoro nie złożono wniosku w tej sprawie. Dodał, że zdają 
sobie sprawę z tego, że budynek ten będzie w niedługim czasie wymagał remontu. 
Powiedział, że już wcześniej mówili o konieczności zmniejszenia zakresu projekt 
dotyczącego ciągu kuchennego i nie kto inny jak pracownicy urzędu powinni go 
zweryfikować. Podkreślił, że rada jest organem uchwałodawczym, a urząd organem 
wykonawczym.  
Radny Krzysztof Krzeszowski powiedział, że Radny Zbigniew Goldwasser w swojej 
wypowiedzi zawarł praktycznie wszystko to, co chciał powiedzieć. Dodał, że nie ma co 
współczuć Radzie tylko trzeba pomóc. Powiedział, że całe działanie Rady od początku 
ukierunkowane jest na oszczędzanie i racjonalne wydawanie pieniędzy. Zapytał, czy ze strony 
urzędu spotkali się z pozytywnym odzewem, bo śmie twierdzić, że nie? Odnosząc się do 
sprawy bloku żywieniowego powiedział, że cały czas się mówi, że nie ma decyzji. Zapytał jak 
Rada ma podjąć decyzję, kiedy nie ma podstawowych danych? Zaznaczył, że radni jasno  
i wyraźnie powiedzieli, że blok żywieniowy ma zostać ograniczony co do powierzchni i teraz 
ze strony urzędu musi paść konkretna propozycja (jedna lub dwie), którą rada zatwierdzi bądź 



wprowadzi pewne poprawki. Dodał, że do udziału w tych pracach można zaprosić kogoś  
z komisji oświatowej lub budżetowej. 
Radny Witold Nazimek powiedział, że projekt był, a jeżeli rada uważa, że należy go 
ograniczyć to trzeba złożyć konkretny wniosek z informacją, co ma zostać ograniczone i na 
kolejnej komisji zostaną przedstawione konkretne dane. Dodał, że nikt nikogo nie straszy.  
Radny Krzysztof Krzeszowski powiedział, że on jedynie prosi o lepszą współpracę.  
Pan Jacek Ostrowski zaprosił do referatu oświaty, gdzie można usiąść i spokojnie 
porozmawiać. Dodał, że ma czas dla każdego, kto do niego przyjdzie.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że uważała, że jeżeli był 
sygnał z Rady, że projekt jest przeinwestowany, że jest zbyt bogate wyposażenie, że jest zbyt 
duża powierzchnia to za tym pójdzie działanie urzędnicze polegające na tym, że zostanie 
przygotowany kolejny projekt. Zaznaczyła, że była o tym mowa w styczniu, bo radni byli 
osobiście w przedszkolu, a teraz mamy wrzesień i nie ma żadnych nowych ustaleń. 
Powiedziała, że oczekuje, że po powrocie z urlopu Pan Janusz Szajna powie, co od stycznia 
zostało w tej kwestii zrobione. Zapytała kierownika referatu oświaty czy ma wiedzę na temat 
jeszcze innych potrzeb w oświacie, poza tymi, które zostały już omówione? 
Pan Jacek Ostrowski powiedział, że powiedział o tych największych inwestycjach, ale 
trzeba mieć na uwadze również bieżące remonty, które odbywają się co roku. Dodał, że trzeba 
również wziąć pod uwagę ewentualne awarie, które mogą się pojawić. Powiedział, że on na 
spotkanie w sprawie potrzeb zapraszał wszystkich dyrektorów szkół, którzy przedstawiali 
potrzeby jako gospodarze obiektu.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedział, że wszyscy dyrektorzy 
otrzymali plany pracy komisji. Dodała, że uważa, że jeżeli dyrektorzy mają coś do 
załatwienia to powinni przyjść bez specjalnego zaproszenia, aby załatwić sprawę. Zaznaczyła, 
że dwóch dyrektorów dzisiaj przyszło, a więc być może pozostali nie mają potrzeb. 
Pan Jacek Ostrowski powiedział, że tak nie można mówić.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że na komisje może 
zapraszać osoby z zewnątrz, a nie pracowników podległych urzędowi. Dodała, że jeżeli 
pozostali dyrektorzy mają wnioski do budżetu to powinni je do 30 września uzupełnić. 
Powiedziała, że chciałaby, aby plany finansowe szkół opierały się na konkretnych 
przedmiarach i przedmiary te powinny stanowić załącznik do składanego wniosku. Poprosiła, 
aby jako kierownik przekazał te informacje dyrektorom.  
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedziała, że to referat oświaty analizuje plany 
finansowe szkół pozycja po pozycji i dostosowuje je do możliwości finansowych budżetu. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że pamięta trudne lata, gdy 
mówiono szkołom, że nie dostaną pieniędzy nie dlatego, że gmina nie chce tylko dlatego, że 
ich nie ma. Podkreśliła, że jeżeli mamy takie zadanie jak Rogów Sobócki to uważa, że 
pozostałe szkoły powinny odczuć to w tej sposób, że nie kupujemy 10 radiomagnetofonów, 
kolejnej tablicy interaktywnej czy papieru do kserowania najwyższej jakości. Dodała, że gdy 
SP 1 było budowane to inni dyrektorzy patrzyli tęsknym wzrokiem za tym, co dostała szkoła, 
ale czekała na ten remont 12 lat. Powiedziała, że aby pomalować klasy organizowali festyny. 
Jeszcze raz poprosiła, aby przekazać dyrektorom szkół, aby popatrzyli na niezbędne środki 
potrzebne do realizacji zajęć dydaktycznych, ponieważ gmina będzie realizowała poważne 
zadanie w SP w Rogowie Sobóckim i w Przedszkolu. Dodała, że SP Świątniki poradzi sobie 
jeszcze jeden rok z tymi oknami które ma, chyba że pojawi się pewność, że otrzymamy 
dofinansowanie. Podkreśliła, że z zadań w Rogowie Sobóckim i Przedszkolu nie możemy się 
już wycofać.  
Radny Zbigniew Goldwasser zapytał jak wygląda sprawa przygotowania pomieszczeń po 
bibliotece dla klas trzecich z SP1? Czy szkoły zmieściły się w swoich planach finansowych? I 
jak poradziła sobie SP w Rogowie Sobóckim? 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska odpowiedziała, że Dyrektor SP  
w Rogowie Sobockim poradził sobie własnymi siłami. 



Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG odpowiedziała, że Dyrektor Gimnazjum 
Gminnego oraz Dyrektor SP w Rogowie Sobóckim na pewno poradzili sobie z tymi 
zadaniami, a co będzie z SP 1 i czy szkoła zmieści się w swoim planie to nie wie. 
Radny Emil Pawlina zapytał co z pompą ciepła, która została zamontowana w SP 2,  
a okazało się, że nie współpracuje z piecem na olej opałowy? 
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedziała, że będziemy musieli wykonać to 
zadanie, ponieważ ze względu na to, że zadanie to było dofinansowane ciąży na nas 
utrzymanie projektu  
Radny Krzysztof Krzeszowski powiedział, że skoro zadanie zostało wykonane zgodnie  
z projektem, a projekt został zatwierdzony przez rzeczoznawców, fachowców w tej dziedzinie 
to nie wie jakim sposobem to nie współgra. Dodał, że są przecież jakieś gwarancje. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zapytał, kto z ramienia gminy nadzoruje 
to zadanie? 
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG odpowiedziała, że Pan Janusz Szajna. 
 
Ad. 4 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska przypomniała, że na posiedzeniu komisji 
w miesiącu kwietniu rozmawiali na temat dodatków za wychowawstwo i opiekuna stażu. 
Przypomniała, że w spotkaniu uczestniczyli dyrektorzy szkół oraz przedstawicielka związków 
zawodowych ZNP. Zwrócił się do kierownika referatu oświaty o wdrożenie procedury 
konsultacji ze związkami zawodowymi w kwestii ustalenia wysokości aktualnych zmian  
w sposobie wynagrodzenia za dodatkowe obowiązki. Zapytała członków komisji czy są za 
zmianą regulaminu wynagradzania w tym zakresie? 
Radny Witold Nazimek powiedział, że jest przeciwny tym zmianom ze względu na to, że 
zwiększy to koszty budżetu gminy, które i tak są wysokie w dziale dotyczącym oświaty. Jako 
przykład podał rozporządzenie o którym wspominała Pani Dyrektor z Rogowa Sobóckiego, 
które działa tylko w jedną stronę, a w drugą już nie wiadomo. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zwracając się do kierownika referatu 
oświaty powiedziała, że uważa, że powinno się napisać do Ministerstwa Edukacji Narodowej 
zapytanie, co w sytuacji jeżeli w ciągu roku zmniejszy się ilość dzieci czy za zgodą rodziców 
można połączyć te dwa oddziały w jeden w kolejnym roku. Zaznaczyła, że jej zdaniem 2,25 
od ucznia, za ogrom pracy wkładany przez nauczyciela to rażąco niska stawka.  
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedziała, że najpierw trzeba policzyć skutki 
finansowe, a później dopiero rozpoczynać wdrożenie procedury, aby niepotrzebnie nie robić 
nadziei.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że ona również przez 
wdrożenie procedury rozumie najpierw oszacowanie skutków finansowych. Poprosiła  
o przygotowanie ewentualnych zmian, które miałyby obowiązywać od 1 stycznia 2016r. 
Pan Jacek Ostrowski odnosząc się do skutków finansowych powiedział, że w gminie jest 
około 200 nauczycieli. 
Radna Lidia Sączawa odpowiedziała, że nie wszyscy z nich są wychowawcami.  
Radny Zbigniew Goldwasser powiedział, że wystarczy pomnożyć liczbę uczniów przez  
2,25 zł. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że w placówkach 
publicznych jest 1399 uczniów.  
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedziała, że propozycje ze skutkami 
finansowymi trzeba przygotować na kolejną komisję i wówczas komisja podejmie decyzję. 
Pan Jacek Ostrowski powiedział, że wygląda na to, że komisja nie jest ciekawa tego jakie to 
są skutki finansowe, ponieważ cały czas przerywane są jego wypowiedzi. 
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedziała, że te skutki trzeba wcześniej 
wyliczyć.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska odnosząc się do Pana Jacka Ostrowskiego 



poprosiła o zachowanie spokoju i powstrzymanie emocji. Dodała, że ze strony radnych nie ma 
intencji, aby mu dokuczyć, czy stawiać do pionu, a Rada jest jedynie zatroskana tym, co się 
dzieje w oświacie. Zaznaczyła, że chcą tylko rzetelnie wykonywać swoje obowiązki jako 
radni i o nic więcej nie chodzi.  
Pan Jacek Ostrowski powiedział, że chciał powiedzieć, że w gminie jest 200 nauczycieli. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że komisja wróci do tego 
tematu na kolejnym posiedzeniu, gdy będą znane już skutki finansowe.  
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG jeszcze raz zaznaczyła, że procedura negocjacji 
nie zostanie uruchomiona dopóki nie zostaną obliczone skutki finansowe.  
 
Ad. 6 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska przypomniała, że jakiś czas temu radni 
otrzymali od Pana Michała Hajdukiewicza informację na temat usprawnienia systemu 
informacji o wydarzeniach, komunikatach dotyczących życia gminy. Dodała, że prawda jest 
taka, że istniejące przekaźniki informacji w formie tablic czy słupów to jedna wielka wojna. 
Powiedziała, że propozycja była taka, aby na słupach znalazła się informacja, że jest to 
własność gminy i informacje mogą być zamieszczane tylko za jej zgodą i odpłatnością. 
Poprosiła, aby radni również zastanowili się jak rozwiązać tą sytuację. Dodała, że powinna 
zostać określona polityka w tym zakresie, aby unormować tą sprawę. Przypomniała, że Pan 
Michał Hajdukiewicz poruszył również sprawę oznakowania szczególnych miejsc w Sobótce, 
bo wygląda to tak, jakby u nas nic nie było. Powiedziała, że oglądała plany i zamierzenia  
z zakresu promocji i są planowane jakieś tablice metalowe wymienne, ale musi porozmawiać 
z Panią Moniką Marciszyn o czy to mowa. Zapytała, czy jest jakiś urzędnik, który czuwa nad 
tymi informacjami? 
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedziała, że jeżeli chodzi i tablice i słupy 
ogłoszeniowe to nie wie jak to rozwiązać, ponieważ nie jesteśmy w stanie technicznie 
zakazać wieszania tych informacji.  
Radny Andrzej Kociński powiedział, że to chodzi o wprowadzenie pewnej dyscypliny 
wieszania informacji tylko problem polega na tym, że należy się zastanowić jak to 
wyegzekwować.  
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedziała, że słupami i tablicami zarządza 
Hadlux i to oni oczyszczają je z plakatów, ponieważ nikt ich później nie zrywa.  
Radny Witold Nazimek powiedział, że jeżeli chodzi o słupy to raczej nie poradzimy sobie  
z tym problemem, ale tablice mogłyby być zamykane, bo on nie widzi innego wyjścia. 
Radna Lidia Sączawa powiedziała, że w Gminie Łagiewniki i Jordanów tablice są 
zamykane. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zapytała, czy te 2 tablice na  
ul. Świdnickiej są własnością gminy? 
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG odpowiedziała, że tak.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że jej zdaniem powinna być 
na nich adnotacja „tylko na potrzeby komunikatów UMiG”. Zapytała z jakim urzędnikiem 
mogłaby rozmawiać na ten temat? 
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG odpowiedziała, że z Panią Moniką Marciszyn.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że wpłynął również wniosek 
ŚOKSiR w sprawie uwolnienia z kwoty 150 tys. środków na wskazane w piśmie zadania. 
Dodał, że jako komisja przyjmują to pismo do wiadomości, a decyzję pozostawia Komisji 
Budżetowo-Gospodarczej i Rolnictwa.  
Radny Krzysztof Krzeszowski powiedział, że poprosił Dyrektora o przedstawienie 
informacji na temat rozliczenia dożynek.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że chciałaby poruszyć temat 
dofinansowania remontu Kościoła Św. Jakuba i plebanii. Zaznaczyła, że mówi o tym  
w swoim imieniu i z nikim tego nie uzgadniała. Dodała, że prace idą w bardzo dobrym 



rytmie, przy wielkim trudzie parafian oraz Księdza Proboszcza i jej zdaniem należałoby 
przywrócić wydatki na ratowanie zabytków zaplanowane w roku 2015 w wysokości 50 tys., 
ponieważ parafii jest coraz trudniej wywiązywać się z zobowiązań, a prawda jest taka, że ten 
remont jest tylko w tym roku i więcej się nie powtórzy, a jest to nasza wizytówka w rynku. 
Zaznaczyła, że obowiązkiem gminy jest również dbałość o zabytki.  
Radny Krzysztof Krzeszowski powiedział, że nikt nie kwestionuje zasadności remontu 
kościoła, ale idąc dalej ul. Kościuszki i Św. Jakuba również mijamy nasze obiekty, które 
także wymagają remontu i na to też trzeba znaleźć środki. Dodał, że bardzo boi się takiego 
wydatkowania środków na tym etapie. Zaznaczył, że mamy w perspektywie pozyskanie 
środków i trzeba zrobić wszystko, aby jak najwięcej tych środków pozyskać. Powiedział, że  
z bólem serca musi powiedzieć, że nie jest zwolennikiem przeznaczania tych środków na 
kościół, ponieważ widzi inne wydatkowanie.  
Radny Mirosław Lech powiedział, że wczoraj na ogłoszeniach ksiądz powiedział, że z nikąd 
nie ma pomocy, a szczególnie od gminy. Dodał, że trochę go to dotknęło, ponieważ gmina 
poręczyła przecież kredyt dla parafii, a nikt nie traktuje tego jako pomoc. Powiedział, że 
Ksiądz Jacek Żołądek też ma piękny zabytkowy kościół u siebie, który wymaga remontu i 
tam również można byłoby skierować pomoc.  
Radna Lidia Sączawa powiedziała, że budżet jest trudny. Dodała, że ich ksiądz ma 4 
kościoły i każdy wymaga remontu. Poinformowała, że kościół w Nasławicach został 
wyremontowany ogromnym kosztem parafian, a za remont kościoła w Księginicach cała 
parafia spłaca kredyt. Zaznaczyła, że w Świątnikach również szykują się do ogromnego 
remontu Kościoła, który tak naprawdę nigdy nie był porządnie wyremontowany.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że ona nie mówi o nowych 
środkach, tylko o przywróceniu środków, które były zaplanowane. Podkreśliła, że poręczenie 
kredytu to nie przeznaczenie środków. Dodała, że wie ile inicjatywy wykazał Ksiądz 
Proboszcz, aby Kościół w Sobótce doprowadzić do takiego stanu jak jest w chwili obecnej. 
Poprosiła o przegłosowanie jej wniosku. 
Radny Zbigniew Goldwasser powiedział, że jest przeciwny takiemu stawianiu sprawy, 
ponieważ radni nie mieli wcześniej informacji, a nagle oczekuje się od nich, że podejmą 
decyzję. Zapytał, czy w latach poprzednich były przeznaczane z budżetu gminy jakieś środki 
na ratowanie obiektów sakralnych w gminie? 
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG odpowiedziała, że tak i ze środków tych 
korzystała parafia w Sobótce, w Sulistrowicach i w Nasławicach. Przypomniała, że w tym 
roku środki te zostały zabrane decyzją Rady i przeznaczone na drogę Przezdrowice-Świątniki.  
Radny Zbigniew Goldwasser zapytał, czy wszystkie obiekty o których mówił Radny 
Krzysztof Krzeszowski zostaną ujęte w programie rewitalizacji? 
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedział, że jako gmina występujemy tylko  
o majątek, który jest nasz. Dodała, że projekt rewitalizacji do którego przystąpiono na 
ostatniej sesji zakłada, że każdy będzie miał prawo złożyć wniosek o dofinansowanie.  
Radny Krzysztof Krzeszowski zapytał, czy rewitalizacja społeczna Rynku, a rewitalizacji 
gminy to nie to samo? 
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG wyjaśniła, że gmina obejmuje również  rynek.  
 
Zarządzono głosowanie nad przywróceniem kwoty 50 tys. na remont kościoła Św. Jakuba  
w Sobótce 
„za” 2, „przeciw” 5, „wstrzymało się” 2 
 
Radna Lidia Sączawa powiedziała, że nauczyciele klas młodszych ze SP w Świątnikach 
chcieliby reaktywować olimpiadę klas 0-3 wzorem tego jak robił to kiedyś Pan Koper (na 
przełomie maja i czerwca na stadionie). Dodała, że postarają się zagospodarować na ten cel 
wszystkie pomoce sportowe jakie posiadają. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zaproponowała, aby stworzyć program 



tego przedsięwzięcia, przesłać go do ŚOKSiR oraz wszystkich dyrektorów szkół, aby 
zobaczyć jaki będzie odzew.  
 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska przypomniała, że na jedne z sesji dzieci 
przygotowały prezentację dotyczącą budowy skateparku w Sobótce.  
Janek powiedział, że chciałby pokazać miejsce, gdzie taki skatepark mógłby powstać.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że potrzebny jest również 
projekt i kosztorys tego przedsięwzięcia. Zaznaczyła, że wniosek musi zostać złożony do 
końca września. Powiedział, że trzeba rozpocząć od projektu.  
Radny Witold Nazimek powiedział, że jeżeli komisja złoży wniosek o wykonanie projektu, 
to koszt oszacuje już Pan Janusz Szajna. Dodał, że nie można wymagać, aby zrobiły to dzieci. 
Zaznaczył, że zadanie to można realizować modułowo.  
Radny Krzysztof Krzeszowski powiedział, że należy uświadomić młodym ludziom, że to iż 
Rada jest przychylna temu projektowi wcale nie oznacza, że na pewno zostanie on 
zrealizowany, ponieważ może się okazać, że ze względu na ograniczone środki budżetowe nie 
znajdzie się w budżecie, bo gmina będzie musiała realizować inne bardzo ważne, niezbędne 
dla mieszkańców zadania.  
Radny Zbigniew Goldwasser powiedział, że może jeżeli będziemy mieć dokumentację to 
uda się wpisać to zadanie w jakiś program i uzyskać dofinansowanie na jego realizację. 
 
Komisja jednogłośnie przychyliła się do wniosku o opracowanie dokumentacji dotyczącej 
budowy skateparku 
 
Radny Krzysztof Krzeszowski powiedział, że na posiedzeniu Komisji Spraw Obywatelskich 
poruszona została kwestia ławek przy ul. Słonecznej. Dodał, że w parku były kiedyś 3 ławki, 
ale 2 zostały zniszczone i została tylko 1. Powiedział, że dotarły do niego informacje, że 
policja prosiła, aby ławki te nie pojawiły się ponownie w tym miejscu, ponieważ jest to 
kłopotliwe. Podkreślił, że ul. Słoneczna jest jednym z deptaków zdrowotnych, po którym 
chodzi bardzo dużo starszych osób zmierzających do ośrodka zdrowia. Zaznaczył, że 
dochodzi do tego, że starsze osoby siadają na kamieniach. Podkreślił, że dla niego argument 
policji jest nie do utrzymania i jest śmieszny. Powiedział, że optowałby również za tym, aby 
jedna z ławek została ustawiona nieco wyżej. Dodał, że trzeba byłoby to zrobić w miarę 
szybko, nawet gdyby to miała być ustawiona jakaś stara ławka, przeniesiona z innego 
miejsca.  
Radny Witold Nazimek złożył wniosek, aby gmina wystosowała pismo do Pogotowia 
Ratunkowego, aby się określili, czy jest to pogotowie czy wieczorowa przychodnia, ponieważ 
nie wiadomo jaki jest jego status. Dodał, że gmina walczyła, aby było to pogotowie  
z lekarzem w karetce. Dodał, że w sobotę pomiędzy godziną 20, a 21 był na pogotowiu ze 
starszym panem i okazało się, że lekarz pojechał prywatnym samochodem do Kątów 
Wrocławskich na wizytę domową, a karetka z sanitariuszem jest w terenie.  
Radny Mirosław Lech powiedział, że też był w piątek z sąsiadem, który zasłabł i nie 
udzielono mu pomocy, ponieważ nie było lekarza.  
Gość powiedział, że w czerwcu miał podobne zajście, ponieważ obciął sobie palce na pilarce 
i nie udzielono mu na pogotowiu pomocy, ponieważ nikogo nie było.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że razem  
z Przewodniczącym przygotują odpowiednie pismo z prośbą o wyjaśnienie tej sytuacji.  
 
Gość powiedział, że pomimo sporego zapotrzebowania brakuje na terenie gminy żłobka. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska zapytała, jakie ma oczekiwania  
w związku z tym od gminy? 
Gość powiedział, że przeprowadzali ankiety wśród rodziców i wynika z nich, że byliby oni  
w stanie zapłacić za taki żłobek od 400-600 zł. Dodał, że we Wrocławiu kwota ta wynosi 



około 600 zł.  
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG powiedziała, że gmina nie jest zobligowana do 
dofinansowywania pobytu dzieci w żłobku tak jak ma to miejsce w przedszkolu, a jedynie 
może podjąć taką decyzję. Dodała, że najpierw żłobek musiałby fizycznie istnieć, aby można 
było występować o dofinansowanie.  
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że list intencyjny w sprawie 
żłobka był skierowany do Pana Jacka Ostrowskiego, ale obiecuje, że spotka się z nim w tej 
sprawie i zorientuje się jakie jest w tym zakresie prawo.  
Pani Eugenia Pawłowska Skarbnik MiG zapytała ile musiałby zapłacić rodzić, jeżeli gmina 
płaciłaby za dziecko 500 zł? 
Pani Sylwia Madera odpowiedziała, że drugi raz taką kwotę. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że potrzeby mieszkańców  
w tym zakresie są na pewno i pochylą się nad tym tematem. 
 
Zarządzono 10 minutową przerwę. 
 
Po przewie.   
 
Ad. 5 2:23 

Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że turystyka w rejonie 
Masywu Ślęży to temat trudny. Poinformowała, że pod koniec maja 5 radnych pod wodzą 
Radnego Andrzeja Kocińskiego spędziło cały dzień na wędrówce po różnych szlakach. 
Powiedziała, że okazało się, że jako rodowita Sobótczanka nie była we wszystkich miejscach. 
Zaznaczyła, że brakuje koordynatora, który zebrałby wszystkich ludzi działających na tym 
terenie, aby uczynić z Masywu Ślęży należną mu perłę. Przypomniała, że jakiś czas temu 
Radny Andrzej Kociński przygotował wizję rozwoju w masywie Ślęży. Zaprosiła do dyskusji 
i wyrażania swoich opinii.  
Radny Mirosław Lech zapytał, czy w związku z awarią studni na Ślęży PTTK będzie 
czyniło jakieś kroki, aby doprowadzić wodę do schroniska? Zapytał, czy w grę wchodzi  
w ogóle oddanie tego obiektu w prywatne ręce? 
Przedstawiciel PTTK odpowiedział, że nie. Dodał, że z problemem wody borykają się od 
wielu lat, ale nie są władni go rozwiązać, ponieważ nie ma takich możliwości ani formalnych 
ani finansowych. Przypomniał, że studnię wywierciła telewizja i telewizja 
najprawdopodobniej ją zaczopowała.  Dodał, że wielokrotnie pisali do telewizji w sprawie jej 
uruchomienia, ale im woda nie jest potrzebna. Zaznaczył, że najciekawsze jest to, że nie ma 
właściciela tej studni (była wiercona w czasach, gdzie można było robić wiele rzeczy poza 
planem). Powiedział, że z problemem wody wiąże się jeszcze jeden o wiele szerszy problem 
dotyczący sanitariatów na szczycie Ślęży. Dodał, że w momencie kiedy uruchomiono Kościół 
na Ślęży problem się powiększył. Zaznaczył, że z soboty na niedzielę na szczycie może 
koczować około 1000 osób czekających na poranną mszę świętą, a nie ma ani wody, ani 
sanitariatów. Poinformował, że kolejnym problemem jest to co zrobić ze ściekami. Dodał, że 
przed wojną była zrobiona instalacja, która systemem drenów rozprowadzała ścieki po lesie, 
ale gdy maszyny leśników wjechały w las drenaż został zniszczony. Zaznaczył, że Gmina 
Sobótka ma wszelkie walory, aby stać się gminą turystyczną. Dodał, że gdyby jeszcze turysta 
mógł do Sobótki przyjechać np. pociągiem bez obciążenia samochodem to byłaby zupełnie 
inna sprawa. Podkreślił, że jego zdaniem gmina powinna wszelkimi możliwymi sposobami 
walczyć o to, aby przywrócić komunikację kolejową. Poinformował, że kiedyś PTTK miało 
monopol na znakowanie szlaków turystycznych, ale zmieniono przepisy i w masywie Ślęży 
pojawiła się cała masa szlaków, które nie wiadomo skąd i dokąd idą, ale wszyscy myślą, że to 
wina PTTK. 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że często się zdarza, że 
turyści wracając znajdują się w Sobótce Górce zamiast na parkingu Pod Wierzycą i nie mają 



pojęcia jak wrócić do samochodu.  
Pan Wiesław Pazgan powiedział, że kiedyś na Ślęży korzystano ze studni gdzie był szyb  
i pompa, ale gdy wywiercono studnię zostało to wszystko odcięte. Poruszył problem palenia 
ognisk na szczycie Ślęży. Dodał, że może w porozumieniu z Dyrektorem udałoby się 
wyznaczyć jakieś jedno miejsce na ten cel i umieścić tabliczkę, że tylko tu można rozpalić 
ogień. Poinformował, że niezbędny jest parking w Będkowicach, ponieważ przyjeżdża  
z grupami i nie ma się gdzie zatrzymać. Powiedział, że autobus, który jedzie do 
Sulistrowiczek powinien jechać na Przełęcz Tąpadła. 
Radny Witold Nazimek powiedział, że tam nie ma gdzie zawrócić. 
Pan Wiesław Pazgan odpowiedział, że jest piękny, nowy, duży parking. Powiedział, że 
kiedyś z Sobótki szła duża grupa bez przewodnika i zeszli na Przełęcz Tąpadła i mieli duży 
problem.  
Radny Witold Nazimek powiedział, że w ubiegłym roku dokonano zamiany terenu  
z osobami prywatnymi i pojawiła się możliwość stworzenia parkingu przy Kurhanach.  
Pani Halina Śledzik – Kamińska powiedziała, że prowadziła badania na grodzisku i na tym 
odcinku została zrekonstruowana zabudowa mieszkalna, drewniana ze studnią. Dodała, że 
wiele osób uczestniczyło w wykopaliskach i myśli, że miejsce to jest znane i bliskie sercu 
społeczności. Poinformowała, że oprócz grodziska i drewnianej bramy wjazdowej zachowano 
zespół kurhanów leśno-drzewnych (w 3 skupiskach), a oprócz miejsca z grodem 
przygotowane jest również miejsce do wypoczynku i rekreacji (za darmo). Poinformowała, że 
odnowiono także plansze edukacyjne i prowadzą bogaty program edukacyjny. Przedstawiła 
informacje na temat jedynych na Dolnym Śląsku szlaków archeologicznych czarnego  
i czerwonego misia. Poinformowała, że jest jej przykro, że była świadkiem jak grupa 
młodzież oparła rowery o Mnicha i na ławkach tam stojących piła piwo rozrzucając dookoła 
puszki. Złożyła wniosek o usunięcie ławek z tego miejsca. Dodała, że współpracuje  
z młodzieżą z  Liceum z Sobótki oraz najstarszą klasą w Świątnikach i będą prowadzić 
warsztaty archeologiczne, ponieważ nie wszystkie prace konserwatorskie na grodzisku 
zostały już zakończone. Zaproponowała stworzenie szlaku grodzisk, pałaców i kościołów. 
Zaznaczył, że na terenie gminy jest wiele pięknych miejsc tylko potrzeba osób, która 
zaangażuje się i będą się wzajemnie mobilizować.  
Przedstawiciel PTTK powiedział, że wyeksponowanie kurhanów zaowocowało tym, że 
wiele osób się tym interesuje, a niektórzy nawet palą tam znicze. Powiedział, że chciał 
wyrazić swoje krytyczne stanowisko jeżeli chodzi o nowy szlak. Zaznaczył, że nie są to 
jedyne szlaki archeologiczne na terenie naszego województwa.  
Pan Wiesław Pazgan powiedział że jego zdaniem szlaków jest już zdecydowanie za dużo  
i właśnie dlatego ludzie błądzą.  
Pani Halina Śledzik – Kamińska powiedziała, że zaproponowała nowy szlak na  
rozśrodkowanie ruchu turystycznego. Dodała, że nie wszyscy znają doskonale teren i wiedzą 
gdzie co jest. Powiedziała, że obserwuje turystów i widzi jak nie umieją się odnaleźć, 
ponieważ nie ma informacji turystycznej, mapy ze szlakiem (kiosk gdzie kiedyś można było 
kupić mapę jest zamknięty). Zaznaczyła, że taka informacja nie powinna znajdować się  
w rynku tylko przy wejściu na szlak. Dodała, że wielka mapa jest również potrzebna 
naprzeciwko Kościoła Św. Anny oraz na Przełęczy Tąpadła.  
Pan Bogusław Apathy zapytał, czy istnieje jakaś publiczna toaleta w Sobótce? 
Przewodnicząca Komisji Pani Ewa Białobrzeska powiedziała, że jest to problem, który 
bardzo często jest poruszany. 
Pan Bogusław Apathy powiedział, że ma rozwiązanie, ponieważ nasz stadion jest czynny  
7 dni w tygodniu, znajdują się tam toalety i ŚOKSiR mógłby je udostępniać przyjeżdżającym 
grupom. Złożył formalny wniosek w tej sprawie.  
Radny Andrzej Kociński powiedział, że wszystko co zostało dzisiaj powiedziane dokładnie 
podkreśla to co wcześniej mówił. Powiedział, że pomysł stworzenia nowego szlaku wpisuje 
się w zamysł jego książki. Dodał, że jest usatysfakcjonowany tym, co dzisiaj usłyszał i ma 



nadzieję, że powoli coś fajnego jeszcze w tej kadencji powstanie.  
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